
"Eficienþaenergeticã-
ocondiþiesinequanon
pentrubunafuncþionare
acompaniilor"

(Interviu cu Lucian Enaru, Country Manager Schneider Electric Romania,
Moldova & Armenia)

Reporter: Cum vedeþi þintele
þãrilor membre ºi termenele im-
puse de UE cu privire la eficien-
þã?

Lucian Enaru: Eficienþa ener-
geticã este obiectul principal de
activitate al Schneider Electric.
Din aceastã perspectivã, vedem
foarte clar cã, la nivel mondial,
cererea pentru energie electricã
e în continuã creºtere, în con-
textul extinderii segmentului
auto electric, al migrãrii cãtre
energie verde ºi în contextul
creºterii puternice a utilizãrii in-
teligenþei artificiale, deci cum
nevoile obiective sunt tot mai
mari, iar reþelele actuale nu pot
fi modernizate într-un ritm la fel
de rapid, singura soluþie viabilã
este urmãrirea tot mai atentã a
unor obiective de eficienþã
energeticã.

Este ºi motivul pentru care
apetitul pentru produsele ºi so-

luþiile noastre a crescut tot mai
mult în ultima vreme, pentru
care suntem tot mai des impli-
caþi în proiectele noi de con-
strucþii încã din fazele incipien-
te, când putem propune soluþii
green, scalabile ºi uºor de moni-
torizat ºi de administrat. Realita-
tea este cã suntem tot mai pre-
zenþi online, ca persoane ºi
organizaþii, iar asta nu se poate
susþine decât în condiþiile unei
eficientizãri puternice ºi rapide
a consumurilor electrice. Deci
cãutãm, în toate þãrile în care ac-
tivãm, sã ne susþinem partenerii
de business ºi partenerii acesto-
ra, în aºa fel încât sã putem atin-
ge þintele de eficienþã energeti-
cã rapid. E în interesul tuturor.

Reporter: Ce ar trebui sã facã
cei care construiesc pentru a re-
aliza clãdiri eficiente energetic?
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Eficienþa energeticã a devenit o condiþie sine qua non pentru o
bunã funcþionare a companiilor pe termen lung, iar beneficiile de-
vin vizibile de îndatã ce privim în perspectivã, ºi nu de la trimestru
la trimestru, susþine Lucian Enaru, Country Manager Schneider

Electric Romania, Moldova & Armenia. Acesta ne-a spus, într-un
interviu, cã nu trebuie sã uitãm cã eficienþa energeticã ne aduce
costuri operaþionale mai reduse, fapt care ne face sã fim mai rezis-
tenþi ºi mai puþini vulnerabili în faþa competitorilor.



Lucian Enaru: Din nou, pot
vorbi din punctul nostru de ve-
dere - avem soluþii foarte flexibi-
le ºi uºor de scalat pentru toate
tipurile de clãdiri, de la clãdiri in-
dustriale la clãdiri rezidenþiale
sau cu utilizare mixtã. Sunt solu-
þii care þin cont de gradul de
ocupare fluctuant, de necesitã-
þile de mentenanþã predictivã,
care asigurã funcþionarea conti-
nuã a instalaþiilor electrice, de
managementul inteligent ºi de
la distanþã al clãdirilor. Sunt so-
luþii care includ o mulþime de in-
stalaþii ºi echipamente, de la
senzori de miºcare ºi de tempe-
raturã la panouri de distribuþie
ºi soluþii de software.

Avem ºi posibilitatea de a mo-
derniza clãdirile existente, pu-
tem completa sisteme sau solu-
þii de distribuþie a energiei elec-
trice existente sau ne putem im-
plica în lucrãrile mari de restau-
rare, dar, ca principiu, cu cât
suntem contactaþi ºi implicaþi
mai devreme, cu atât putem
face mai mult pentru a asigura
un consum de energie electricã
ºi, de ce nu, ºi de utilitãþi, mai
eficient.

Ca exemplu, am colaborat
pentru echiparea unor hoteluri

din România cu soluþii de buil-
ding management - iar acolo
unde ni s-a solicitat, am creat sis-
teme de control al temperaturii,
luminii etc. care þin cont de ocu-
parea fiecãrei camere. Gândi-
þi-vã, prin extensie, la clãdirile
de apartamente - unde unele
sunt cumpãrate, altele nu, unele
se închiriazã sau se folosesc oca-
zional, pe perioade scurte. De ce
ar trebui ca nivelul cheltuielilor
cu utilitãþile sã rãmânã constant
câtã vreme utilizarea este varia-
bilã? Beneficiile în cazul clãdiri-
lor industriale sunt ºi mai evi-
dente pentru cã acolo consu-
murile pot fi ºi mai mari ºi con-
secinþele întreruperii funcþionã-
rii instalaþiilor electrice ºi mai
neplãcute.

Î n c o n c luz i e , o r i c i n e s e
gândeºte sã construiascã o clã-
dire nouã ºi are un proiect, ar
trebui sã ne contacteze.

Reporter: Care sunt provocãri-
le ºi impedimentele cu care vã
confruntaþi pe acest segment?

Lucian Enaru: Provocãrile
sunt legate, ca de obicei, de
awareness ºi de ezitarea unora
dintre clienþi de a gândi în ter-
meni de cost total al operãrii.
Dar deja, cu cerinþele de eficien-
þã energeticã impuse de Uniu-

nea Europeanã ºi cu experienþa
directã pe care mulþi dintre dez-
voltatorii ºi operatorii de clãdiri
au acumulat-o cu clãdiri echipa-
te cu tehnologii mai puþin per-
formante, aº spune cã provocã-
rile se atenueazã. Mai mult, pan-
demia a schimbat serios modul
în care gândim munca "de bi-
rou", companiile constatã cã e
tot mai greu sã aducã înapoi în
sedii oamenii care s-au obiºnuit
cu sistemul WFH ºi cã riscã sã
piardã specialiºti valoroºi dacã
insistã ca programul de lucru sã
revinã la "normalul" pre-pande-
mic.

Când aceasta este situaþia, e
clar cã trebuie sã optimizezi cos-
turile legate de sedii ºi de între-
þinerea acestora. Iar aici putem
interveni noi.

De asemenea, dezvoltatorii ºi
managerii clãdirilor construite
în anii 90 au vãzut deja cum chi-
riaºii cautã clãdiri cu costuri de
întreþinere tot mai mici, clãdiri
cu amprentã de CO2 tot mai
micã, pentru cã marile corpora-
þii urmãresc - toate - aceleaºi
obiective de eficienþã energeti-
cã. Iar în contextul ambiþiilor
Carbon Neutral, sediile contea-
zã mult ºi la nivel concret, ºi la
nivel simbolic. Ca sã asiguri suc-

cesul schimbãrii, trebuie sã
începi cu casa ta sau cu casa
managementului tãu - cu alte
cuvinte, cu sediul central.

Reporter: Ce servicii ºi produ-
se oferiþi ºi ce atu au acestea în
faþa celor comercializate de
competitori?

Lucian Enaru: Schneider Elec-
tric are o prezenþã de 25 de ani
în România, deci experienþa no-
astrã pe piaþa localã, pe diferite
tipuri de proiecte, de orice an-
vergurã, este enormã. La nivel
global, suntem o companie de
top (am fost inclusiv primii în
lume) în materie de sustenabili-
tate. Corporate Knights, compa-
nia care analizeazã anual com-
paniile din perspectiva criteriilor
de sustenabilitate ne-a premiat
constant pentru eforturile noas-
tre.

Toate aceste realizãri sunt su-
sþinute de un portofoliu extins
de produse ºi soluþii peste care,
mai nou, intervine ºi inteligenþa
artificialã. Derulãm, în prezent,
traininguri cu colegii pentru a
integra în procesele noastre de
lucru Chat GPT, dupã ce, de ani
de zile, oferim servicii ºi soluþii
care se bazeazã pe realitatea
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virtualã.
De la întrerupãtoare ºi prize

USB la sisteme complexe de di-
stribuþie a energiei electrice ºi
softuri de management al clãdi-
rilor avem toate produsele ºi to-
ate soluþiile care ar putea fi ne-
cesare unui dezvoltator cu un
proiect sau cu o idee de proiect.

Reporter: Ce strategie aveþi
pentru a avea o afacere sustena-
bilã, care sã vinã în concordanþã
cu cerinþele de mediu?

Lucian Enaru: Ne concentrãm
pe promovarea soluþiilor de
energie regenerabilã, pentru a
reduce amprenta de carbon a
activitãþilor noastre, a clienþilor
noºtri ºi a clienþilor clienþilor
noºtri. Peste tot unde este posi-
bil, implementãm sau recoman-
dãm implementarea de practici
de economie circularã, prin care
încurajãm reciclarea ºi reutiliza-
rea materialelor pentru a reduce
deºeurile. În companie, comuni-

carea noastrã este aproape inte-
gral electronicã, prin interme-
diul soluþiilor noastre VR evitãm
de foarte multe ori deplasarea
echipelor noastre de intervenþie
la sediul clienþilor, scutind timp,
energie ºi transport. Iar exem-
plele pot continua...

În domeniul nostru specific de
activitate, dezvoltãm produse ºi
soluþii care ajutã la îmbunãtãþi-
rea eficienþei energetice a clãdi-
rilor, a centrelor de date ºi a
industriilor de orice tip.

Nu în ultimul rând, lansãm
programe de educaþie pentru
angajaþii ºi partenerii noºtri,
pentru a creºte conºtientizarea
cu privire la importanþa suste-
nabilitãþii ºi pentru a educa pe
fiecare dintre ei cu privire la ro-
lul pe care îl pot aborda perso-
nal în relaþie cu obiectivele de
sustenabilitate ale companiei.

Reporter: Cum avantajea-
zã/dezavantajeazã activitatea
dumneavoastrã cerinþele euro-
pene în domeniu?

Lucian Enaru: Este clar cã,
pentru noi, cerinþele UE genere-
azã mai degrabã avantaje decât
dezavantaje. În primul rând,
clienþii noºtri pot beneficia de
acces la diverse finanþãri ºi sti-
mulente oferite de UE pentru
promovarea practicilor ºi pro-
iectelor verzi.

Conformându-ne cu standar-
dele stricte ale UE ºi ajutându-i
ºi pe alþii, la rândul lor, sã o facã,
ne consolidãm reputaþia de
campioni ºi ambasadori ai su-
stenabilitãþii, la modul cât se
poate de concret ºi intensifi-
cãm încrederea clienþilor în
brandul nostru. Nu în ultimul
rând, cerinþele UE ne stimulea-
zã sã fim inovatori, creând pro-
duse ºi soluþii mai verzi ºi mai
durabile ºi sã implementãm cât
de repede se poate inovaþiile
dezvoltate de compania noa-
strã în plan local.

Desigur, conformarea cu nor-
mele stricte impuse de Uniunea
Europeanã poate implica, într-o

primã instanþã investiþii semnifi-
cative ºi poate creºte costurile
operaþionale iniþiale. Dar cum
spuneam, eficienþa energeticã a
devenit acum o condiþie sine
qua non pentru o bunã funcþio-
nare pe termen lung, iar benefi-
ciile devin vizibile de îndatã ce
privim în perspectivã, ºi nu de la
trimestru la trimestru. Sã nu ui-
tãm, de asemenea, cã eficienþa
energeticã ne aduce costuri
operaþionale mai reduse, fapt
care ne face sã fim mai rezistenþi
ºi mai puþini vulnerabili în faþa
c o m p et i to r i lo r . Dec i to ate
dezavantajele pot fi cu uºurinþã
transformate în avantaje.

Reporter: Mulþumesc!
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